
Ple de les Corts Valencianes celebrat el dia 25 de maig
de 2000. Comença la reunió a les 10 hores i 35 minuts.
Presideix la Molt Excel·lent Senyora Marcela Miró Pé-
rez. Sessió plenària número 25. Segona i darrera reunió.

La senyora presidenta:

Antes de comenzar los puntos correspondientes al des-
arrollo del orden del día en la mañana de hoy jueves, creo
expresar el sentir mayoritario de la Cámara al felicitar al
Valencia por haber llegado a la final de la Liga de Campeo -
nes después de una brillante trayectoria y por el papel des-
empeñado en la competición, así como a la afición por su
comportamiento modélico. Creo que en este momento esta
institución debe asociarse al sentir de miles de valencianos.

Muchas gracias.
Comenzamos el punto del orden del día cuatro: moció

subsegüent a la interpel·lació al conseller de Sanitat sobre
la política general de la conselleria sobre inversions en tec-
nologia hospitalària per a la sanitat pública, presentada pel
Grup Parlamentari Esquerra Unida.

La senyora Llinares té la paraula per a la seua presenta -
ció i defensa.

Moció subsegüent a la interpel·lació al conseller
de Sanitat sobre la política general de la conselleria

sobre inversions en tecnologia hospitalària
per a la sanitat pública

La senyora Llinares i Llorca:

Gràcies, senyora presidenta.
Senyors diputats, senyores diputades.
El dia 16 de novembre nosaltres ací en esta Cambra

vam discutir una interpel·lació al senyor conseller, que ha-
víem presentat el 7 d’octubre, sobre la política general de la
conselleria en inversions en alta tecnologia hospitalària a la
sanitat pública. Preteníem saber, ja que els pressupostos
eren imminents –recorde, octubre/novembre–, la inversió
en alta tecnologia, concretament en ressonàncies magnèti -
ques; volíem saber calendari de compra d’aparells i ubica-
ció d’aquestos aparells, si se n’havia comprat ja algun o bé
anava a comprar-se’n.

Les explicacions que ens van donar no ens van aclarir
res. Se’ns va parlar de les inversions en baixa i mitjana tec -
nologia, que no venien al cas. Sobre alta tecnologia sols
se’ns va dir que “es absolutamente cierto que se va a con-
vocar un nuevo concurso público para el tema de las reso-
nancias magnéticas nucleares”. El tal concurs anava a ser
una meravella que ens havia d’enlluernar a tots, i que “en
unos días o dentro de unas semanas” s’enviaria al DOGV.
Encara estem esperant-lo.

A Esquerra Unida ens va crear inquietud i preocupació
que des de la Conselleria de Sanitat no es contestara a res,
no es parlara d’alta tecnologia en la seua resposta. Ens va
preocupar que no volgueren informar sobre alta tecnologia
ací a les Corts. I ens va preocupar més perquè nosaltres re-
cordem que en la legislatura anterior el senyor conseller va
fer grans esforços perquè l’alta tecnologia estiguera en
mans privades, gestió i propietat privades. En aquells mo-
ments, 1997, els caps de serveis de radiologia van fer un in-
forme rebutjant la iniciativa, la trobaven dolenta des de tots
els punts de vista, incloent l’econòmic. Però si aleshores es
va parar, sols era una mesura tàctica. L’alta tecnologia, les
proves de ressonància magnètica en mans privades, ha tor -
nat a posar-se en marxa d’amagat. No sé jo si en algun mo -

ment es va parar, però s’ha tornat a posar en marxa amb
més força fa uns mesos.

El concurs meravellós només apareix en la premsa, en
el DOGV mai. I és per això que ens vam decidir a presentar
una moció subsegüent a vore si aconseguíem concretar al-
guna cosa, si aconseguíem amarrar la inversió en alta tec -
nologia als hospitals públics. I vam proposar la moció el
dia 17 de novembre de l’any passat. Han passat sis mesos
des d’aleshores.

Ara, en aquests moments, la nostra preocupació ha aug -
mentat, i ha augmentat perquè, en el nostre caminar pels
pobles i hospitals de la Comunitat Valenciana, hem aterrat
a Xàtiva, en el Lluís Alcanyís, i allí ens hem trobat que
quasi d’amagat, sense quasi que ningú ho sabera, una em -
presa privada ha muntat unes instal·lacions de ressonàncies
magnètiques davall d’una discoteca o d’una exdiscoteca.
Allí, a estes instal·lacions privades d’alta tecnologia, és on
s’envien totes les malaltes i tots els malalts que necessiten
que els efectuen una prova de ressonància magnètica. I allí
es fan, davall de l’antiga discoteca. O siga, que a Xàtiva ja
s’ha consumat la privatització de l’alta tecnologia. Ha estat
molt fàcil i molt silenciós. Alguna metja i algun metge de
Xàtiva va saber que existien estes instal·lacions perquè no-
saltres estàvem allí dient-ho i investigant-ho. Tenien por de
fer soroll.

Quan un establiment, i més d’aquestes característiques,
s’obri en una xicoteta ciutat com Xàtiva, s’anuncia a la rà -
dio, a la premsa, es fa una xicoteta inauguració, se li dóna
un cert rebombori, però ací res. Tot ben d’amagat, sense al-
çar pols ni remolí, que quan menys gent ho sàpiga, millor.
Tenen vergonya que la gent sàpiga com estan desmantellant
la sanitat pública? O tenien llavors que ho saberen els seus
possibles electors i després no els votaren?

Tenen raó, senyors del Partit Popular: no es privatitzen
les macetes, no es privatitza res. Si per privatitzar s’entén
que passe a mans privades alguna cosa que prèviament era
pública, no, vostés no ho fan així. El que ací es fa és que no
s’invertix una pesseta en la posada al dia de les instal·la -
cions de la sanitat pública. Es deixa tot el camp lliure per a
les inversions privades, pagant, com sempre, la sanitat pú -
blica. Aparells privats, gestió privada, instal·lacions priva -
des, guanys privats, però despesa, cost, públic. Però per
molt que ho vulguen dissimular, això també és privatitzar,
això és forçar que, una cosa que havia de ser pública, caiga
a mans privades. És també privatitzar. Però sent molt greu
que es privatitzen els serveis de la sanitat pública amb noc-
turnitat i alevosia, és més greu la manera de relacionar el
servei privat amb el departament que ha demanat aquest
servei.

És de veres que, per ordre de la direcció del Lluís Al-
canyís, la prova de ressonància magnètica no passa pel ser-
vei de radiologia de l’hospital sinó que va directament al
metge que l’ha demanat? És de veres que es pontetja el ser-
vei de radiologia de l’hospital? O siga, que pel que hem
aclarit a Xàtiva, la ressonància magnètica no és un element
de diagnòstic, com l’ecografia o les radiografies, dins del
departament de radiodiagnòstic, sinó que és alguna cosa a
part que té entitat pròpia. Hauran de patentar eixa manera
de fer. En una intervenció anterior parlaven de la unitat de -
partamental, i que la ressonància magnètica havia de ser
una més de les tècniques d’imatge. Creien que era una abe -
rració que eixa tècnica es traguera fora del departament.
Però el que no ens imaginàvem mai és que en els plans del
PP estava que eixes proves estigueren totalment desconnec-
tades de la resta de proves amb què hauria de formar un
conjunt, conjunt que després servix per a diagnosticar.

Per què no poden mirar les proves en el servei de radio-
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